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BR.0012.5.3.2023 

Protokół posiedzenia 
Komisji Dialogu Społecznego 

Rady Miasta Gliwice kadencji 2018-2023, przedłużonej do 30.04.2024 r. 
w dniu 19 kwietnia 2023 r., godz. 17.30 

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski otworzył posiedzenie Komisji, powitał 
gościa oraz zebranych radnych i zaproponował przyjęcie następującego porządku obrad: 

1) Informacja dotycząca funkcjonowania Rady Seniorów Miasta Gliwice. 

2) Druki sesyjne. 

3) Sprawy bieżące. 

Nie zgłoszono uwag do zaproponowanego porządku obrad. 

W posiedzeniu udział wzięła Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna 
Walter-Łukowicz. 

Ad 1) Informacja dotycząca funkcjonowania Rady Seniorów Miasta Gliwice. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
przekazała, że na podstawie przepisów ustawy o samorządzie gminnym istnieje możliwość 
powołania takiego ciała. W Gliwicach zabiegano o jego utworzenie. Od 19 kwietnia 2018 r. 
w Gliwicach działa Rada Seniorów. Aktualnie liczy ona 11 osób, zgodnie ze statutem może 
być ich 15. Jest to ciało doradcze i konsultacyjne. Radą Seniorów Miasta Gliwice opiekuje 
się Centrum 3.0 – Gliwicki Ośrodek Działań Społecznych, który dysponuje środkami 
finansowymi dla Rady, m.in. na szkolenia, które są bardzo wartościowe. Członkowie Rady 
Seniorów starają się zajmować sprawami osób starszych całościowo, ale także 
indywidualnie, choć takie przypadki są przede wszystkim kierowane do pełnomocnika 
Prezydenta Miasta ds. seniorów. Aktualnie trwa konkurs „Przyjaciel gliwickiego seniora”, 
do którego można zgłaszać kandydatów, tj. osoby, które działają na rzecz osób starszych. 

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski zapytał, jak często spotyka się Rada 
Seniorów, czym się zajmuje, czy opiniuje projekty uchwał oraz jakie są jej osiągnięcia.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że spotkania odbywają się raz w miesiącu lub częściej i Rada chętnie 
podejmie się opiniowania projektów uchwał. Do Rady Seniorów kierowane są różnego 
rodzaju zapytania dotyczące osób starszych, ale także związane z możliwościami 
nawiązania współpracy. Członkowie Rady biorą udział w organizacji różnego rodzaju 
przedsięwzięć dla seniorów (np. kiermasz książek, na którym seniorzy otrzymywali pozycje 
książkowe). Dodatkowo zwrócono się do Urzędu Miejskiego o wygospodarowanie środków 
dla klubów seniora, które nie funkcjonują przy żadnej z gliwickich rad dzielnic. Gdy na 
terenie dzielnicy działa rada, zazwyczaj przeznacza ona pewne środki na przedsięwzięcia 
dla seniorów. Pozostałe kluby seniorów mogą korzystać ze środków w ramach małych 
grantów. W 2022 r. była to kwota 10 tys. zł. Rada Seniorów współpracuje z Wydziałem 
Zdrowia i Spraw Społecznych i zaprasza do współpracy inne podmioty działające na rzecz 
seniorów. Planowane jest także podjęcie współpracy z pełnomocnikiem Prezydenta Miasta 
ds. osób z niepełnosprawnościami.  

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski przekazał, że były czasy, gdy rady 
dzielnic otrzymywały odrębne środki na przedsięwzięcia dla seniorów. Następnie pula ta 
została scalona z pozostałymi środkami na działalność promocyjną rad dzielnic. Pieniądze 
te gdzieś się „rozmyły”. Czy Rada Seniorów ma stanowisko w tej sprawie? Należy 
jednocześnie pamiętać, że środki na działalność rad dzielnic są mniejsze niż w poprzednich 
latach.  
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Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że przygotowała pismo z prośbą o wyodrębnienie środków dla seniorów 
(w ramach budżetów rad dzielnic), jednak otrzymała odpowiedź odmowną, gdyż środki 
z jednej puli łatwiej jest wydatkować. Warto, aby na cyklicznym spotkaniu 
z przewodniczącymi rad dzielnic przypomnieć o środkach na przedsięwzięcia dla seniorów. 
Rada Seniorów zabiega także o to, aby były małe granty dla tych klubów seniora, które nie 
działają przy radach dzielnic. Dotychczas przeznaczona na ten cel kwota, w wysokości 
10 tys. zł, była do podziału pomiędzy wszystkie kluby. Członkowie Rady walczyli także 
o program tzw. złotej rączki dla seniorów. Na ten cel przeznaczono do tej pory 70 tys. zł, 
był to bardzo cenny program i liczą na to, że znajdą się środki na jego kontynuację. 
Osiągnięciem Rady jest także powołanie pełnomocnika Prezydenta Miasta ds. seniorów.  

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski zapytał, czy Rada Seniorów dysponuje 
środkami na swoją działalność.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że w 2023 r. jeden raz wystąpiono o przydział środków, na razie działalność 
Rady Seniorów jest finansowana przez Centrum 3.0 – Gliwicki Ośrodek Działań 
Społecznych. Rada otrzyma 800 zł na gadżety promocyjne oraz rollup. Spore środki są 
przeznaczane na szkolenia. Członkowie Rady byli na szkoleniach we Wrocławiu, Opolu czy 
Krakowie. Jednak aktywności te finansowane są ze środków Centrum 3.0.  

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski powtórzył, że w budżetach rad dzielnic 
były wyodrębnione środki na przedsięwzięcia dla seniorów, a aktualnie ich nie ma. 
Dodatkowo pula na działalność rad dzielnic jest mniejsza niż w poprzednich latach.  

Radny Paweł Wróblewski przekazał, że należy docenić działalność Rady Seniorów, 
jednak budżet jej nie powinien odbiegać od budżetów innych podmiotów opiniodawczych. 
Środki mogą być większe, jeżeli nie ma przeszkód finansowych.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
zauważyła, że na ten moment ustawa nie pozwala na posiadanie przez rady seniorów 
własnych środków. Jednak Senat zatwierdził już zmiany, które pozwolą na wyodrębnienie 
budżetów dla rad. Na ten moment sytuacja jest akceptowalna, rady seniorów są 
stosunkowo krótko działającymi ciałami, nie muszą dysponować dużymi środkami.  
Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
poinformowała, że Rada wnioskowała do Prezydenta Miasta o montaż poręczy w sali 
kinowej Sceny Bajka – Kina Amok, jednak wniosek nie został pozytywnie rozpatrzony.  

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zauważyła, że nie ma, jej zdaniem, przeszkód 
prawnych, aby rady seniorów dysponowały większymi budżetami i przekazała, 
że współuczestniczyła w tworzeniu Rady Seniorów na poziomie województwa. Jej budżet 
wynosił 200 tys. zł.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
przekazała, że aktualnie największy problem jest z rozliczaniem delegacji.  

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zgodziła się, ale ze środkami na działalność Rady 
nie powinno być problemu. Nie powinno być także problemu z montażem poręczy w sali 
kinowej, Komisja może wystąpić z poparciem dla takiego wniosku. 

Komisja podjęła decyzję, że wystąpi do Prezydenta Miasta z wnioskiem o montaż poręczy 
w sali kinowej Sceny Bajka – Kina Amok. 

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, dlaczego jest 11 członków Rady Seniorów, jeżeli 
może ich być 15. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że taka była wola Urzędu Miejskiego. 

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, jak wybierani są członkowie Rady Seniorów.  
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Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że kwestia ta jest uregulowana w zarządzeniu Prezydenta Miasta. 
Kandydaci do Rady zgłaszani są przez organizacje działające na rzecz seniorów, może to 
być także każdy, kto uzyska poparcie mieszkańców miasta. Jest komisja wyborcza, 
Prezydent Miasta wskazuje jej członków. Są miasta, w których wybory takie mają charakter 
powszechny.  

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, jak wygląda procedura zgłaszania się 
kandydatów, gdzie można znaleźć informacje.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że informacje można znaleźć w Miejskim Serwisie Informacyjnym, na 
tablicach informacyjnych, na stronie internetowej Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka 
Działań Społecznych znajduje się podstrona Strefa Seniora. Tryb wyborów do Rady 
Seniorów jest inny niż w przypadku Rady Miasta, czy rad dzielnic. Kandydaci są oceniani 
przez komisję, którą powołuje Prezydent Miasta i jednocześnie zatwierdza ostateczny skład 
Rady. Niektórzy kandydaci odpadają ze względów formalnych. Wcześniej w skład Rady 
Seniorów wchodzili także przedstawiciele Prezydenta Miasta oraz radni Rady Miasta, jednak 
ta współpraca nie układała się dobrze. Jednocześnie przepisy mówią, że w składzie Rady 
Seniorów nie może być pracowników Urzędu Miejskiego.  

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski zapytał, czy są jakieś zastrzeżenia do 
przepisów aktualnie obowiązującego statutu Rady Seniorów, także w zakresie 
przeprowadzania wyborów.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że w skład komisji wyborczej powinny wchodzić osoby, które znają 
środowisko gliwickich seniorów. Nie ma zastrzeżeń w tym zakresie, aktualnie w jej składzie 
są: przedstawiciel Prezydenta Miasta, przedstawiciel Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka 
Działań Społecznych oraz dwie osoby znające środowisko senioralne. Skład Rady Seniorów 
mógłby być jednak większy.  

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski zapytał, czy wniosek o uzupełnienie 
składu Rady Seniorów byłby zasadny. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że teraz nie, może warto, aby od nowej kadencji skład był pełny.  

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, czy podejmowana była kiedyś inicjatywa 
wspierająca seniorów w gliwickich domach pomocy społecznej. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że możliwe jest zorganizowanie tam spotkania, lecz nie będzie ono miało 
mocy sprawczej. 

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, czy zostało zorganizowane takie spotkanie. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że nie, już raczej kluby seniora podejmują w tych miejscach aktywność.  

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, czy nie można wyjść z inicjatywą do osób 
mieszkających w domach pomocy społecznej, zorganizować dla nich jakiegoś 
przedsięwzięcia. Osoby te są bardzo wykluczone.  

Radny Paweł Wróblewski zauważył, że domy pomocy społecznej pełnią funkcję, jak rady 
dzielnic – organizują życie społeczne. Pojawia się pytanie, czy są to miejsca dla Rady 
Seniorów. Jeżeli Rada tak uzna, to oczywiście może podjąć aktywność. Jednak nie 
wszystkimi sprawami Rada Seniorów może się zająć, bo są przede wszystkim statutowe 
zadania, a jest ich sporo. Warto też nie zatracić funkcji czysto doradczych i opiniodawczych. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
przekazała, że podczas przygotowywania planu pracy była mowa o podjęciu aktywności 
w domach pomocy społecznej, jednak brakuje na to środków. Trudno iść „z pustymi 
rękoma”. Sama wizyta może nie przynieść oczekiwanego efektu.  
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Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, w jakich szkoleniach uczestniczyli członkowie 
Rady Seniorów.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że w Opolu członkowie Rady zapoznawali się z infrastrukturą dla osób 
starszych. Przygotowany został tam kompleks mieszkalny dla seniorów. Do dyspozycji 
seniorów jest pokój z aneksem kuchennym oraz łazienką. W Opolu działają także domy 
pomocy społecznej ze świetlicami, jest przychodnia dla seniorów, organizowane są różnego 
rodzaju zajęcia. Warto zauważyć, że Opole jest jednak innym miastem, Gliwice mają inną 
specyfikę. Gliwicka Rada Seniorów liczy, że uda się wkrótce przenieść siedzibę Centrum 
3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych do budynku przy ul. Siemińskiego. Tam 
seniorzy będą mieli większy zakres działania. Rada Seniorów organizuje także warsztaty 
w dużych grupach, spotkania z Policją informujące o nowych przepisach ruchu drogowego 
itp. Takie działania mają raczej charakter bezkosztowy.  

Radna Agnieszka Filipkowska zauważyła, że w każdym mieście powinno być osiedle dla 
seniorów i zapytała, gdzie można znaleźć informacja o konkursie „Przyjaciel gliwickiego 
seniora”.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że regulamin konkursu znajduje się na podstronie Strefa Seniora na stronie 
internetowej Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych. Każdy może zostać 
zgłoszony, może być to osoba fizyczna lub inny podmiot, nie ma żadnych ograniczeń.  

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, czy Rada Seniorów jest aktywna w social 
mediach. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
odpowiedziała, że nie, jednak podejmowane są prace w tym kierunku. Aktualnie Centrum 
3.0 – Gliwicki Ośrodek Działań Społecznych jest pośrednikiem dla Rady Seniorów 
w zakresie aktywności w social mediach.  

Radny Paweł Wróblewski zauważył, że w Biuletynie Informacji Publicznej brakuje 
zakładki Rady Seniorów Miasta Gliwice.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
przekazała, że Rada zabiegała także o rubrykę w Miejskim Serwisie Informacyjnym, ale nie 
udało się jej uzyskać.  

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka przyznała, że wersja papierowa informatora trafi 
do większej liczby osób starszych.  

Radny Paweł Wróblewski podkreślił, że brakuje jednak informacji w Biuletynie 
Informacji Publicznej, Rada Seniorów działa na podstawie przepisów ustawy o samorządzie 
gminnym, tak jak rady dzielnic czy Młodzieżowa Rada Miasta Gliwice. Powinna więc mieć 
swoją stronę w Biuletynie Informacji Publicznej z informacjami o podstawie prawnej 
działania, składzie osobowym i danymi kontaktowymi.  

Komisja podjęła decyzję, że skieruje do Prezydenta Miasta wniosek o utworzenie 
w Biuletynie Informacji Publicznej strony Rady Seniorów Miasta Gliwice.  

Radna Agnieszka Filipkowska zaproponowała, że może warto nawiązać współpracę 
z Młodzieżową Radą Miasta Gliwice, która pomoże Radzie Seniorów uruchomić i prowadzić 
profile w mediach społecznościowych.  

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski zauważył, że problemem nie jest nawet 
utworzenie takiego profilu, ale jego prowadzenie, gdyż powinien on być bardzo często 
aktualizowany.  

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
przekazała, że chciałaby, aby raz w miesiącu w Miejskim Serwisie Informacyjnym 
ukazywała się rubryka dla seniorów. W tym roku w budżecie miasta nie ma 10 tys. zł na 
kluby seniorów, które nie działają przy radach dzielnic. Organizowana była także do tej 
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pory Kawiarenka Zdrowia, w jej ramach organizowany był wykład, poczęstunek oraz 
koncert. 

Radny Jacek Trochimowicz przekazał, że jego zdaniem, widoczny jest brak zrozumienia 
dla spraw społecznych. Jest niezauważane, że środki w wysokości 1 tys. zł, to czasami być 
albo nie być dla rady dzielnicy. Trzeba o tym przypomnieć i lobbować o zwiększanie 
środków na działalność rad dzielnic. Chodzi także o rząd kwot, tu jest mowa o 1 tys. zł, 
2 tys. zł, a nie o 20 mln zł. Należy oddzielić kwestie systemowe od spraw społecznych. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Gliwice Grażyna Walter-Łukowicz 
przekazała, że wystarczy, że środki na działalność Rady Seniorów, w wysokości 5 tys. zł, 
zostaną zaplanowane w budżecie miasta na przyszły rok.  

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski podsumował, że po dzisiejszej dyskusji 
Komisja może się zwrócić z wnioskami o zaplanowanie w przyszłorocznym budżecie miasta 
środków w wysokości 5 tys. zł na działalność Rady Seniorów (wzorem Młodzieżowej Rady 
Miasta Gliwice), a także wyodrębnienie środków finansowych na funkcjonowanie klubów 
seniora działających przy radach dzielnic oraz poza nimi. Aktualny jest także postulat 
zwiększania puli środków na działalność samych rad dzielnic. 

Komisja ustaliła, że podejmie dyskusję w powyższych tematach na kolejnym posiedzeniu 
Komisji, na które zaproszone zostaną Zastępca Prezydenta Miasta Ewa Weber oraz 
Sekretarz Miasta Marta Tartanus-Oryszczak.  

Ad 2) Druki sesyjne.  

Komisja opiniowała następujący druk sesyjny: 

a) Projekt uchwały (druk nr 993) w sprawie obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu 
jednolitego uchwały w sprawie powołania Rady Seniorów Miasta Gliwice oraz nadania 
jej statutu. 

Brak pytań ze strony członków Komisji. 

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 993. 

Wynik głosowania: 7 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Ad 3) Sprawy bieżące. 

Komisja zapoznała się z następującymi dokumentami: 

a) Prośba o wyrażenie opinii do sprawozdania z wykonania budżetu miasta Gliwice za 
2022 r. oraz informacji o stanie mienia jednostki samorządu terytorialnego na dzień 
31 grudnia 2022 r. (w aktach sprawy BR.0012.15.7.2023). 

Komisja ustaliła, że opinię swoją wyrazi na kolejnym posiedzeniu Komisji, które odbędzie 
się 11 maja 2023 r. Posiedzenie będzie miało charakter wspólny z Komisją Skarg, 
Wniosków i Petycji.  

b) Sprawozdanie z realizacji miejskiego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 
alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii dla miasta Gliwice na lata 2022-2025 
(w zał.) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

c) Informacja o stanie bezpieczeństwa sanitarnego miasta Gliwice w 2022 r. (w aktach 
sesji Rady Miasta z dnia 20 kwietnia 2023 r.) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

d) Sprawozdanie z efektów pracy organizatora rodzinnej pieczy zastępczej za rok 2022 
(w zał.) – Komisja przyjęła do wiadomości. 
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e) Sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2022 r. (w zał.) – 
Komisja przyjęła do wiadomości. 

f) Informacja o przebiegu wykonania planu finansowego samorządowych instytucji 
kultury za 2022 r. (w zał.) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

g) Stan bezpieczeństwa miasta Gliwice i powiatu gliwickiego w zakresie ochrony 
przeciwpożarowej za rok 2022 (w aktach sesji Rady Miasta z dnia 20 kwietnia 2023 r.) 
– Komisja przyjęła do wiadomości. 

h) Informacja o stanie zabezpieczenia przeciwpowodziowego miasta Gliwice w 2022 r. 
(w aktach sesji Rady Miasta z dnia 20 kwietnia 2023 r.) – Komisja przyjęła do 
wiadomości. 

i) Pismo w sprawie podmiotów, na rzecz których w 2023 r. mogą być wykonywane przez 
nieletnich prace społeczne (w zał.) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

j) Sprawozdanie z realizacji Programu Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi na 
rok 2022 (w zał.) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

(***) 

Komisja przyjęła protokół posiedzenia, które odbyło się 15 marca 2023 r.  

(***) 

Kolejne posiedzenie Komisji (wraz z Komisją Skarg, Wniosków i Petycji) odbędzie się 
11 maja 2023 r., godz. 16.00. Tematyka posiedzenia: opinia do sprawozdania 
z wykonania budżetu miasta Gliwice za 2022 r. oraz informacji o stanie mienia jednostki 
samorządu terytorialnego; środki na działalność Rady Seniorów Miasta Gliwice, klubów 
seniora oraz rad dzielnic; sprawy bieżące. 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 

Protokołowała 

(-) Katarzyna Golonka 

Przewodniczący Komisji 

Dialogu Społecznego 

(-) Łukasz Chmielewski 
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